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وضعیت نابســامان بازار مرکبات و قیمت پایین محصولات 
تولید شــده ســبب نگرانی باغداران رودسری برای فروش 
محصولاتشان شده است.به گزارش مهر، باغداران رودسری 
این روزها مشغول برداشــت محصول هستند و امیدوار به 
اینکه بتوانند امســال با سود بهتری این میوه ها را به دست 
مردم برســانند، اما وقتی پای درد دلشــان می نشــینی از 
قیمت ها ناراضی هستند.یکی از آنها از قیمت پرتغال کیلویی 
۳ هزار تومان ناراحت اســت و دیگری از قیمت بالای انواع 
کود و ســموم می گوید، همه باهم یــک صدا مرا مخاطب 
صحبت هایشــان قرار می دهند و می گویند؛ بهتر نیســت 
وزارت کشــاورزی محصول ما را بخرد و صــادر کند تا ما 
هم بتوانیم از این کار ســود منطقی داشته باشیم؟دیگری 
می گویــد: پرتغال یک زمانی خوب بود و قیمت مناســبی 
داشــت اما اکنون با توجه به بالا رفتن قیمت کود و سموم، 

دیگر صرفه اقتصادی برای باغدار ندارد.
برجــی یکی از باغداران منطقــه در گفتگو با خبرنگار مهر 
می گوید: یک هکتار باغ مرکبات ۳۰ تن پرتغال می دهد که 
حدود ۲۰۰ میلیون تومان قیمتش می شود، باغدار باید در 
تمام طول سال سم و کود که بسیار گران شده را خریداری، 
آب مورد نیاز باغ را تأمیــن و مزد کارگران را نیز پرداخت 
کند در حالی که می بیند همســایه اش در روستا با هزینه 
تمام شده و زمانی بسیار کمتر از روند تولید محصول پرتغال 
و نارنگی سود بیشتری از کاشت برنج عایدش می شود.وی 
با اشــاره زمان نگهداری پرتقال و نارنگی ادامه می دهد: اگر 
به بعد عید هم برســد بخشی از این میوه ها خراب می شود.

برجی اضافه می کند: می توان گفت پرتغال برداشــت شده 
در برج هشــت در سه ماه بعد ۵۰ درصد پوسیدگی خواهد 
داشت که این عین ضرر است، در حالی که برنج را به راحتی 
می شــود یک سال نگه داشت و به قیمت مناسب تر و بالاتر 
فروخت.وی ادامه می دهــد: دولت باید با اعلام کف قیمت 
خرید از باغدار و راه اندازی یا فعال ســازی مکان هایی مانند 
تعاونی های روســتایی برای خرید از باغدار، بازار را رقابتی 

کنــد تا باغدار بتواند با تکیه به آن کف قیمتی که مطمئن 
است دولت از او می خرد با واسطه ها و دلالان معامله کند و 
از این طریق هم سود بیشتری ببرد هم اینکه به فکر تغییر 

کشت نیفتد.
خانیان یکی از تولید کنندگان مرکبات در گفتگو با خبرنگار 
مهر با تاکید بر اینکه مسئولان باید به دنبال فروش محصول 
کشاورز باشند، گفت: متأسفانه با آغاز فصل پاییز محصول 

باغی برای هیچکس ارزش نــدارد و محصولات باغداران با 
قیمت واقعی خریداری نمی شود.این باغدار ادامه داد: وقتی 
عید می شــود این محصولات به دســت دلالان افتاده و با 
قیمت های بالا بین مصرف کنندگان به فروش می رسد در 
حالی که باغداران هزینه بالایی برای تولید این محصولات 
کردند.علی اکبر کردی مدیر جهاد کشــاورزی رودســر در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به برداشــت ۸۰ درصدی 
مرکبات از باغات این شهرســتان، اظهار کرد: رودسر قطب 
نخست مرکبات در استان گیلان است.کردی با بیان اینکه 
برداشت مرکبات هر ساله از اوایل آبان در شهرستان رودسر 
آغاز و تا اواخر بهمن ادامه دارد، گفت: شهرستان رودسر با ۵ 
هزار و ۴۰۰ هکتار باغ مرکبات رتبه نخست تولید مرکبات 

در استان گیلان را دارد.
وی با اشــاره به برداشــت ۸۰ درصدی مرکبــات از باغات 
شهرســتان رودسر، افزود: در این شهرستان ۸ هزار و ۷۰۰ 
بهره بــردار و تولید کننده مرکبات نیــز فعالیت می کنند.

کــردی بیان کرد: تاکنون ۸۸ هــزار تن محصول به ارزش 
۲۲۰ میلیارد تومان برداشــت شــده اســت.وی ادامه داد: 
رودســر ســالیانه ۱۱۰ هزار تن تولید محصــول مرکبات 
با ارزش اقتصــادی ۲۷۵ میلیارد تومــان دارد.مدیر جهاد 
کشــاورزی رودسر تصریح کرد: شهرستان رودسر دارای دو 
واحد کارخانه افشره رحیم آباد و چابکسر است که تاکنون 
حدود ۶۵۰۰ تن پرتغال از باغداران منطقه خرید کردند که 
پیش بینی می شود این دو واحد تا خردادماه نزدیک به ۲۰ 

هزار تن مرکبات خرید کنند.

نفوذ آب از سقف بازار اصفهان نگرانی باغداران رودسری از نابسامانی بازار مرکبات
ســخنگوی سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان 
از نفوذ آب از ســقف به داخل بخش شرقی بازار بزرگ اصفهان خبر داد.شهرام 
امیری در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به برخی تصاویر منتشر شده در فضای 
مجازی مبنی بر ریزش دوباره سقف بازار اصفهان اظهار داشت: با توجه به تداوم 
بارش باران در شهر اصفهان طی چند روز اخیر در بخش شرقی بازار معروف به 
بازار نجاران شاهد نفوذ آب از سقف بازار بودیم.وی افزود: به دلیل نفوذ باران از 
ناودان های طبقه دوم به ســقف اصلی بازار، آب از بخشی از بندکشی های سقف 
بازار به داخل نفوذ کرده است.سخنگوی سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان اصفهان با اشاره به اینکه در حال حاضر عایق بندی موقت 
انجام شده است، افزود: مسیر ناودان های طبقه دوم نیز تغییر داده شده و بعد از 

بهبود شرایط جوی عایق بندی کامل سقف انجام خواهد شد.

مازندران مرکز درمان ناباروری ندارد
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به سقوط نرخ باروری 
در اســتان گفت: ســالانه ۳۰ هزار نوزاد در اســتان متولد می شود.به گزارش 
خبرنگار مهر، عباس علیپور در اختتامیه جشنواره ملی جوانی جمعیت با اشاره 
به کاهش نرخ جمعیت در استان گفت: با تداوم روند کنونی، جمعیت استان رو 
به ســالمندی می رود.وی با اظهار اینکه طی چهار دهه گذشته نرخ جایگزینی 
و باروری جمعیت در اســتان کاهش یافته است، گفت: نرخ جایگزینی جمعیت 
در اســتان پایین اســت و به ازای فوت هر پدر و مــادر تنها یک نفر جایگزین 
می شود.وی میزان تولد سالانه را در استان ۳۰ هزار نفر ذکر کرد و گفت: حدود 
۱۰ درصد جمعیت نابارور هســتند و در صورت درمان مشکل جمعیتی ما رفع 
می شود.علیپور خواهان اصلاح در قانون جمعیت شد و تخصیص اعتبارات ملی 
را در این حوزه ضروری دانست و مهاجرت، افزایش طلاق، کاهش ازدواج و سقط 
جنین را از مسائل و مشکلات فراروی اعلام کرد.معاون بهداشتی علوم پزشکی 
مازندران خواســتار انجام اقدامات جدی در حوزه جمعیت شد و در عین حال 
تصریح کرد، نمی توانیم برای همه مناطق کشور نسخه واحد طراحی کنیم.وی 
نبود مرکز درمان ناباروری را در اســتان از جمله مشکلات ذکر کرد و گفت: به 
رغم بالابودن شمار جمعیت افراد نابارور از داشتن مرکز تخصصی درمان محروم 

هستیم درحالی که احداث آن در غرب و شرق استان ضروری است.

ریزش کوه و رانش زمین 
در برخی نقاط شهرستان اردل

فرمانــدار اردل با بیان اینکه به علت بارش ســنگین بــرف راه ارتباطی برخی 
روستاهای دهستان دیناران و محور سرپیر به سمت دشتک هنوز مسدود است، 
گفت: شــاهد ریزش کوه و رانش زمین در مســیرهای تنگ درکش- ورکش- 
مســیر روستای ۱۲ امام در پل ملک، تنگ گندمکار و چند نقطه دیگر هستیم.

یعقوب شــکوهی در گفت وگو با ایسنا با اشــاره به آخرین وضعیت شهرستان 
اردل در پی بارش باران و برف ســنگین، اظهار کرد: در حال حاضر شاهد بارش 
شــدید باران در شهرستان اردل هستیم، تمامی محورهای اصلی شهرستان باز 
هستند.فرماندار اردل با بیان اینکه به علت بارش سنگین برف راه ارتباطی برخی 
روستاهای دهستان دیناران و محور سرپیر به سمت دشتک هنوز مسدود است 
و امکان بازگشــایی وجود ندارد، توضیح داد: شاهد ریزش کوه و رانش زمین در 
مســیرهای تنگ درکش- ورکش- مسیر روســتای ۱۲ امام در پل ملک، تنگ 
گندمکار و چند نقطه دیگر هســتیم، ماشین آلات راهداری برای ریزش برداری 
در این مناطق مســتقر هستند.وی با بیان اینکه برای برخی منازل مسکونی در 
روستاهای عشایری میانکوه و دهستان شلیل مشکلاتی ایجاد شده است، عنوان 
کرد: جمعیت هلال احمر برای امدادرســانی به ساکنان این روستاها به منطقه 

اعزام شده اند.

آذربایجان غربی ۳۳۱۰ هکتار بافت فرسوده دارد
مدیرکل راه و شــهر ســازی آذربایجان غربی گفت: کل مساحت بافت فرسوده 
اســتان ۳۳۱۰ هکتار اســت که از این میزان ۴۱۷هکتــار در ارومیه قرار دارد.

محسن حمزه لو در گفت وگو با ایسنا با تاکید به اینکه ۴.۲ درصد کل محدوده 
ارومیه در داخل بافت فرســوده  قرار دارد، تصریح کرد: ۱۱.۱۵درصد از محدوه 
شــهری استان در داخل محدوده بافت فرسوده است.حمزه لو با اشاره به میزان 
تســهیلات پرداختی توسطراه و شهرسازی استان در راستای حمایت از ساخت 
و سازهای مردمی و نوســازی بافت های فرسوده در سال جاری نیز اظهار کرد: 
در ســال جاری ۳۱۶واحد در قالب ۱۵۸ فقره پروژه جهت اخذ تســهیلات به 
بانک معرفی شــدند.مدیر کل راه و شهر ســازی آذربایجان غربی خاطر نشان 
کرد: از ۳۱۶ واحد معرفی شده به بانک های عامل ۲۳۷واحد در قالب ۸۹پروژه، 
تســهیلاتی  به میزان ۶۹۹میلیارد و ۷۸۰میلیون ریال عقد قرارداد و پرداخت 
شده است.وی یاد آور شد: در سال جاری همچنین با هدف ساماندهی محدوده 
باز آفرینی شــهری ۷۵۰تن قیر به ارزش ۷۰میلیارد ریال برای آســفالت معابر 
آذربایجان غربی توزیع شــد.حمزه لو ادامه داد: قیر تخصیصی برای بهســازی و 
آسفالت معابر سکونتگاه های غیررسمی اســتان از محل اعتبارات شرکت ملی 

بازآفرینی شهری به شهرداری های استان اختصاص یافته است.

تکمیل پروژه »تقاطع غیرهمسطح« شهرستان انار 
پس از ۱۵ سال انتظار

نماینده مردم رفســنجان و انار در مجلس گفت: تقاطع غیرهمسطح شهرستان 
انار که از ســال ۸۶ شروع شده بود، پس از ۱۵ سال انتظار تکمیل شده و آماده 
بهره برداری اســت.حجت الاسلام حســین جلالی با اعلام این خبر اظهار کرد: 
این پل در محور مواصلاتی انار _شــهربابک_بندرعباس و رفســنجان و کرمان 
قرار گرفته اســت و یک تقاطع ترانزیتی و استراتژیک بسیار مهم در این محور 
محسوب می شود.  نماینده مردم رفسنجان و انار مجلس با اشاره به اینکه این 
پروژه ســال ۱۳۸۶ به تصویب رســید و نزدیک به ۱۵ سال در دست اجرا بود، 
تصریح کرد: الحمدالله با پیگیری هایی که طی دو ســال اخیر انجام شد، بودجه 
۲۰ میلیــارد تومانی جهت تکمیل و تجهیز آن جذب شــد تا اینکه آماده بهره 
برداری اســت.به گزارش گروه دریافت خبرگزاری ایســنا، وی ادامه داد علائم 
و تابلوهای این محور، همچنین خط کشــی و چراغ های راهنما انجام شــده و 

امیدواریم روشنایی این پل هرچه زودتر تأمین شود.

پرداخت نشدن خسارت حمله پلنگ 
به دامداران بشاگردی

برخی از دامداران بشــاگردی به علت پرداخت نشــدن خسارت حمله پلنگ به 
دام هایشــان گلایه دارند.معاون اداره حفاظت محیط زیســت هرمزگان در این 
بخش خبری گفت: باتوجه به اینکه شــیوه دامــداری در هرمزگان بصورت رها 
شده صورت می گیرد حملات پلنگ به احشام زیاد گزارش می شود.میثم قاسمی 
گفت: اگر دام ها بیمه کشاورزی شده باشند قطعا خسارت ناشی از حمله پلنگ 
پرداخت می شــود.او گفت: درصورتی که احشام بیمه نباشند نمایندگان محیط 
زیســت خسارت ها را بررسی، جمع بندی و پیگیری می کنند و خسارت ها پس 
از نظر کارشناسان پرداخت می شود.قاسمی گفت: محیط زیست به دنبال بیمه 
کردن پلنگ است تا بتواند خسارت ها را پرداخت کند.معاون اداره حفاظت محیط 
زیست هرمزگان گفت: دامدارانی که خســارت دیده اند از طریق دهیاری های 
مناطق خود خســارت های احتمالی را گزارش کنند تا کارشناسان برای تعیین 

خسارت اعزام شوند.

نیاز به گروه های خونی A و O مثبت و منفی 
در مراکز درمانی گیلان

مدیرکل انتقال خون گیلان از شــهروندان خیر و اهداکنندگان مستمر خواست 
برای تامین نیاز خونی بیماران در اســتان هر چــه زودتر به مراکز انتقال خون 
مراجعه کنند.به گزارش ایلنا از رشت، بابک پاکدل گفت: به دلیل کاهش شدید 
ذخایــر خونی در گیلان، از شــهروندان خیر با همه گروه هــای خونی به ویژه 
گروه های خونی A و O مثبت و منفی دعوت می شود برای نجات جان بیماران 
در اســتان، هر چه زودتر به مراکز انتقال خــون مراجعه کنند.مدیرکل انتقال 
خون گیلان با بیان اینکه به دلیل وقوع تعداد زیاد تصادفات جاده ای و جراحی 
در مراکز درمانی، مصرف خون در گیلان بســیار بالاست، افزود: خون های اهدا 
شده برای تزریق به بیماران در بیمارستان ها و یا تهیه فرآورده های خونی مانند 

پلاسما و پلاکت در مراکز آزمایشگاهی استفاده می شود.

اخبار کوتاه

آوازه گردشگری نوشــهر از دور خوش است و این صنعت 
پرجاذبه به دلیل ضعف مدیریتی، بی برنامگی و گرفتارشدن 
در روزمرگی ها از همه جا رانده و در زمستان سوزان، قندیل 
بســته اســت.به گزارش مهر، همه جاذبه ها و ظرفیت های 
گردشــگری ایران زمین در شــهر کوچکی چون نوشــهر 
نهفته شده، دسترســی و داشتن ۶۰ کیلومتر نوار ساحلی، 
جنگل هــای بکر هیرکانی، آثار تاریخی و کهن با پیشــینه 
میراثــی و دســت ســاخته هایی که ریشــه در فرهنگ و 
ســنن مردمان این دیار دارد، این شــهر کوچک و ساحلی 
را به بهشــتی رویایی تبدیل کرده است.نبود رویکرد جامع، 
علمی و تخصصی، ضعف برنامه ریزی، رهاشدن جاذبه های 
گردشــگری و تاریخی، قفل شدن سرمایه گذاری و از همه 
مهمتر ضعف مدیریتی ســبب شــده تا گردشگری با همه 
زیرشاخه هایش در نوشــهر ابتر و ناقص رها شود.در حوزه 
گردشگری و اقامت، به دلیل نداشتن برنامه جامع و هدفمند، 
تنها درآمد منطقه به اجاره ویلا و کارتن به دست ها بسنده 
و حوزه های میراثی و تاریخی منطقه نیز هر هفته از لیست 
تماشا حذف و محو می شــوند و مناطق تاریخی و ییلاقی 
شهرستان به جولانگاه حفاران غیرمجاز تبدیل شده است.
در زمینه ســرمایه گذاری در حوزه گردشــگری به دلیل 
محصوربودن نوشــهر در زون البرز مرکــزی، فرجام همه 
طرح ها و ماریناهای ساحلی و گردشگری در شهرستان به 
بن بست و ایست می رسد. این درحالی که سالانه مسافران 
زیادی در طول سال به شهرستان نوشهر سفر می کنند اما 
سهم شهرستان از قابلیت های تاریخی و گردشگری فراوان 
تنها زباله و ترافیک و محبوس ماندن اهالی در خانه ها است.
به رغم آنکه با تلاش دولت جهادی و مردمی حریم ساحلی 
نوشــهر از تصرف آزاد شده اما در سایه ضعف برنامه ریزی 
اداره میراث فرهنگی، این ســاحل به حال خود رها شــده 
و طرح های گردشــگری در آن به نتیجه نرسیده است.یک 

شــهروند و مسافر زمســتانی که در روزهای سرد و بارانی 
به شمال و نوشهر ســفر کرده است، با بیان اینکه بسیاری 
از مناطق و جاذبه های گردشــگری نوشــهر برای مسافران 
ناشــناخته مانده اســت، افزود: حداقــل کاری که میراث 
فرهنگی و متولیان امر شهرســتانی می توانند انجام دهند 
این اســت که این جاذبه هــا را در صفحات مجازی معرفی 
کنند.علی مهدی خانلو که برای دیدن جاذبه دریا به ساحل 
سیترای نوشهر ســفر کرده بود، در گفتگو با خبرنگار مهر 
با عنوان اینکه متأسفانه گردشــگری ساحلی و دریایی در 
منطقه ســیترا در تصرف دکه های فــروش قلیان درآمده 
است، گفت: اگر چنین ســاحلی با جاذبه های آن در دیگر 
مناطق ایران و یا جهان وجود داشــت به بهترین نحو از آن 
برای رونق اقتصادی منطقه بهره گرفته می شود.حال و روز 
گردشگری نوشهر بد و به شدت بیمار است و این وضعیت 
در حالی است که این شهرستان قابلیت های زیادی دارد و 
می تواند بســیار قابل توجهی در ایجاد فرصت های شغلی و 

اقتصادی داشته باشد.
وجود آثار طبیعی و تاریخی فراوان، کوهستان ها و ییلاقات 
گردشگری کجور، آبشارهای زیبا و دریاچه هایی رویایی نظیر 
ارواح، خضرنبی، پارک جنگلی، سی سنگان، منطقه نمونه 
گردشــگری آویدر و غیره در حالی است که هیچ برنامه ای 
از ســوی میراث فرهنگی برای رونق گردشگری فصلی در 
این مناطق ارائه نشــده اســت.میراث فرهنگی مازندران از 
جمله دستگاه هایی است که به رغم تاکید دولت و استاندار 
هنــوز جابجایی مدیران در بدنه و لایه پایینی مدیریتی آن 
صورت نگرفته است و همچنان افرادی با تفکر دولت قبلی 
در مسئولیت های شهرســتانی آن حضور دارند.شهرستان 

نوشــهر نیز از جمله مناطق اســت که میراث فرهنگی آن 
بازمانده از دولت قبلی است و همچنان با تفکراتی غیرهمسو 
مدیریت می شود و ضرورت تنفس و هوای تازه در آن بیش 
از گذشــته احساس می شــود.تفکر و نگاه سنتی غالب در 
حوزه گردشــگری سبب شده که زیرشاخه های مختلف در 
این صنعت نه تنها رشــد نیابد بلکه در سرمای زمستان یخ 

زند و به قندیل برسد.
محمد ولی پور رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری نوشــهر در پیگیری خبرنگار مهــر درباره 
فعالیت های گردشــگری زمستانه با اظهار اینکه این شاخه 
گردشــگری در این شهرستان شــبیه دیگر مناطق نظیر 
کلاردشت وجود ندارد، گفت: شرایطی برای رونق گردشگری 
زمســتانه از جمله اســکی در منطقه نداریم.وی درپاسخ 
به برنامه های میراث برای رونق جشــنواره های زمستانه و 
یــا برپایی تورهایی برای بازدید از جاذبه های گردشــگری 
اعم از دریاچه ها و آبشــارها با اظهــار اینکه برخی تورهای 
انجام شــده غیرمجاز هســتند، افزود: ما و محیط زیست و 
دستگاه های متولی از فعالیت آنها جلوگیری می کنیم.وی با 
تاکید براین که تورهای گردشگری باید از میراث فرهنگی 
مجوز دریافت کنند، با عنوان اینکه گردشگری زمستانه ای 
در منطقه نداریم، تورهای گردشگری معمولاً از جاذبه هایی 
نظیر دریاچه ارواح و غیــره بازدید و دیدن می کنند.ضعف 
در برنامه ریزی ســبب شده تا گردشگری فصلی، زمستانه، 
ســاحلی، جنگلی و غیره در نوشــهر بی برنامه و به خودی 
خود به ناکجاآباد پیش رود و انتظار دوستداران و علاقمندان 
به صنعت گردشــگری از مسئولان استانی، روی کارآوردن 
مدیران با برنامه و آشنا به به امور و تسهیل گر در حوزه های 

مرتبط اســت.در عین حال فرماندار نوشــهر نیز با انتقاد از 
وضعیت موجود گردشگری در شهرستان با بیان اینکه هنوز 
جابجایی در اداره مرتبط صورت نگرفته است، به ضعف های 
حوزه گردشــگری در شهرســتان اشــاره و اضافــه کرد: 
نوشهر با داشــتن جاذبه ها و ظرفیت های مختلف می تواند 
به شــهر پایلوت گردشگری تبدیل شــود زیرا هیچ یک از 
شهرستان های منطقه و اســتان استعداد این شهرستان را 
ندارند.رستم زرودی در گفتگو با خبرنگار مهر اولین مشکل 
را در حوزه میراث فرهنگی و گردشگری شهرستان نداشتن 
یک ســاختمان دانست و گفت: مگر می شود شهری با این 
همه ظرفیت و اســتعداد، اداره گردشگری نداشته باشد و 

مستأجر باشد.
وی در عیــن حال به پیگیری برای تهیه زمینی با همکاری 
منابع طبیعی برای واگذاری به میراث فرهنگی و ســاخت 
ســاختمان این اداره اشــاره کرد و گفت: علاوه براین ۶۰ 
کیلومتر نوار ســاحلی داریم و طی شش ماه از فعالیت در 
فرمانداری با دهها ســرمایه گذار رایزنی کردیم که توان و 
آمادگی ســرمایه گذاری تا سقف پنج هزار میلیارد تومانی 
را دارنــد.وی با بیان اینکه اکنــون ظرفیت ها و جاذبه های 
گردشــگری شهرســتان نظیر دریاچه ارواح، سی سنگان، 
خضرنبی، هسل کوهپر، آبشــارهای مختلف به دلیل نبود 
برنامه جامع و ضعف مدیریتی به حال خود رهاشده است، 
گفت: وجود غارهایی نظیر دیو ســپید از دیگر ظرفیت های 
فراموش شــده شهرستان اســت.وجود قدیمی ترین بندر، 
ساحل، فرودگاه، جنگل های سبز، منطقه ییلاقی و تاریخی 
کجور، آبشارها، دریاچه ها، آثار تاریخی و غیره نوشهر را به 
بهشــتی کوچک برای گردشگری تبدیل کرده است اما بی 
برنامگی و روزمرگی، حکمرانی تفکرات سنتی و غیرهمسو 
با دولت کنونی سبب شده تا تا همه زیر بخش های میراثی، 

تاریخی و صنایع دستی در منطقه رها شود.

بــا بارش برف و باران از دیشــب شهرســتان 
کوهرنگ در وضعیت بحرانی قرار گرفته است.
فرماندار کوهرنگ با اشــاره به شرایط بحرانی 
این شهرستان گفت: با تلاش گروه های امدادی 
مشــکلی در تامین زیر ساخت ها وجود ندارد.
آقای اکبری با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
راه های ارتباطی ۸۰ روستا مسدود است، گفت: 
گردنه های شاه منصوری، تاراز، چری و لبد هم 
به دلیل بارش سنگین برف مسدود هستند.وی 
گفت: حجم و ارتفاع برف اخیر در شهرســتان 
کوهرنگ در ۲۵ ســال گذشته بی سابقه بوده 
اســت.اکبری گفــت: باتلاش هــای نیرو های 
امدادی و راهداری، به دلیل شدت بارش برف 
بلافاصله پس از بازگشایی محور های مواصلاتی 

مجدداً جاده ها سفیدپوش می شوند.وی با بیان 
اینکه چند مــورد قطعی آب در شهرســتان 
گزارش شــده است که عوامل امدادی در حال 
مرتفع کردن آن هســتند، افــزود: ۲۰ مورد 
قطعی برق هم گزارش شد که حدود ۱۵ مورد 

از این موارد برطرف شده است.
مسعود مثنوی، مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
اســتان  گفت:در حال حاضر اولویت هشــدار 
تخلیه خانه هایی اســت که ممکن است دچار 
ریزش شوند، روســتایی مثل نیاکان احتمال 
ســقوط بهمن وجود دارد و در حال هماهنگی 
هســتیم که مردم نیز همکاری می کنند.وی 
مطرح کرد: تا کنون چند خانواده از روستا های 
استان امداد رســانی شدند و در روستای دهنو 

۲ خانوار، ۷ خانوار در روســتای نیاکان و سه 
خانــوار در فانی آباد تخلیه اضطراری شــدند، 
معمولاً خانوار ها خانه اقوام و... دارند و تا زمان 
بارندگی در خانه اقــوام می مانند، اما اگر نیاز 
باشــد حتماً اســکان اضطراری داده می شود.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان گفت: 
اسکان اضطراری هلال احمر، چادر است و در 
این شرایط جوی و بارش ها نمی توان چادر برپا 
کرد. اگر در فضای امن باشد چادر برپا می شود 
و از نظر مواد غذایــی همه انبار های جمعیت 
هلال احمر اســتان تکمیل اســت و مشکلی 
وجود ندارد.وی با اشاره به وضعیت کوهرنگ، 
ادامــه داد: در کوهرنگ موارد موردی در بحث 
اســکان و آذوقه کمک شد و حتماً در صورت 

نیاز اقدامات لازم انجام می شود. در حال حاضر 
مشکل اصلی راه ها و مسیر های دسترسی بوده 
که امدادرسانی را مشکل کرده است.مثنوی در 
پایان خاطرنشــان کرد: انتقال بیمار و مادران 

باردار در این چند روز در کوهرنگ زیاد انجام 
شد. باید مسیر دسترسی باز شود تا بتوان بهتر 
به مردم کوهرنگ و مابقی مناطقی که درگیر 

بارش سنگین شدند کمک کرد.

رئیس پردیس دانشــکده کشــاورزی دانشگاه 
رازی کرمانشاه گفت: با توجه به محدودیت های 
موجود در زمینه منابع آبی، ناچار به اســتفاده 
از آب هــای غیرمتعارف هســتیم، امــا باید از 
روش های نوین و علمی برای اســتفاده درست 

از این آب ها بهره بگیریم. 
دکتر علی بهشــتی آل آقا، در سومین همایش 

ملی کم آبیاری و استفاده از آب های نامتعارف 
در مناطق خشــک به میزبانی دانشــگاه رازی 
کرمانشــاه، با بیان اینکه مسئله آب از گذشته 
جزو چالش های ســاکنان فلات ایــران بوده، 
گفت: ایران همیشــه با چالش کم آبی مواجه 
بوده و شــاید به همین دلیل است که ایرانیان 
بــرای مصرف بهینــه آب به فکر ابــداع قنات 

افتــاده  و به عنوان مخترع قنات به دنیا معرفی 
شده اند.بهشتی آل آقا با بیان اینکه در کشوری 
مثل ایران که همیشــه بــا کم آبی درگیر بوده 
باید سیاســت های کم آبیاری و صرفه جویی 
در مصرف آب در بخش های مختلف در برنامه 
قــرار گیرد، گفت: با توجــه به محدودیت های 
موجود در زمینه منابع آبی، استفاده از آب های 
غیرمتعارف دیگر صرفا یک گزینه نیست و چه 
بخواهیم، چه نخواهیم باید از این آب ها استفاده 
کنیم، لذا باید از روش های نوین و علمی برای 
اســتفاده درســت از این آب ها بهره بگیریم.

رئیس پردیس دانشــکده کشــاورزی دانشگاه 
رازی کرمانشاه با بیان اینکه استفاده از آب های 
نامتعارف با توجه به محدودیت منابع آبی کشور 
در  بحث مدیریت خشکســالی مؤثر و کارآمد 

است، افزود: استفاده از آب های غیرمتعارف یکی 
از راه های توسعه بخش کشاورزی محسوب می 
شــود، اما باید با استفاده و بهره گیری از اصول 
مدیریتی آسیب های آن را به حداقل رساند. به 
عنوان نمونه باید به جای اســتفاده مستقیم از 
آب های نامتعــارف از تصفیه جهت کنترل آن 
بهــره بگیریم و از مــواد اصلاحی که به حذف 
فلزات سنگین منجر می شود جهت حل مشکل 

تجمع فلزات سنگین استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه استفاده از آب های نامتعارف 
شــامل آب های آلوده به فاضــلاب، آب های با 
درجه شوری بالا، آب های حاوی فلزات سنگین 
و ... در بخش کشــاورزی تبعات خاص خود را 
دارد، گفت: اســتفاده از ایــن آب ها در بخش 
کشاورزی در کنار آلودگی های زیست محیطی 

که ممکن اســت در پی داشته باشد، می تواند 
سلامت انســانها را هم به مخاطره بیاندازد، لذا 
باید از روش های نوین و علمی برای اســتفاده 
درســت از این آب ها بهره بگیریــم.وی یکی 
دیگــر از موارد مناســب اســتفاده از آب های 
غیرمتعارف را اســتفاده از این آب ها در آبیاری 
فضای سبز شهری برشمرد و افزود: با توجه به 
کاهش چشمگیر منابع آبی، استفاده از آب های 
غیرمتعارف تصفیه شــده بهترین راهکار برای 
نجات فضای سبز شــهری است.بهشتی آل آقا 
ادامــه داد: به دلیــل درگیر بودن کشــور با 
دوره های کوتاه مدت و بلندمدت خشکسالی و 
از طرفی با توجه به دائمی بودن منبع پســاب، 
این منبــع می تواند نقش مهمی در تامین آب 
مصارف برخی بخش ها به ویژه صنعت ایفا کند.

ســرقت کابل های بــرق در کرمان ادامــه دارد و منجر به 
قطعی های طولانی شــبکه می شــود این درحالیست که 
مردم خواســتار برخورد جدی با سارقان هستند.به گزارش 
مهر، با وجود وعده های مسئولان برای جلوگیری از سرقت 
کابل های برق و تلفن اما ســرقت شبانه کابل های برق ادامه 
دارد.از صبح دیروز برق بخشــهایی از شهر قطع شده است 
و قطعی همچنان ادامه دارد، پیگیری های خبرنگار مهر در 
خصوص دلایل ادامه سرقت ها و عدم جمع آوری کارگاه های 
ضایعاتی غیرمجاز از ســطح شهر کرمان نیز بی نتیجه ماند.
طبق اعلام اپراتور اتفاقــات برق ۴۰ مورد قطعی برق صبح 

دیروز گزارش شده که ناشی از سرقت کابل های برق است.
دلیل عمده ســرقت ها نیــز وجود صدها مرکــز غیر مجاز 
کارگاه های ضایعاتی در شــهر کرمان است که در اکثر این 
مراکز اتباع غیرمجــاز، معتادان و کارتون خواب ها و… کار 
می کنند و یکی از مکان های خرید کابل های سرقتی هستند.

افزایــش قیمت فلز مس یکی از اصلــی ترین دلایل تمایل 
سارقان برای سرقت کابل های برق و تلفن محسوب می شود، 

از سوی دیگر عدم برخورد قضائی جدی با سارقان کابل ها به 
دلیل نبود قوانین پیشگیرانه موجب می شود سارقانی هم که 

دستگیر می شوند در زمان اندکی آزاد شوند.
سمانه نظری یکی از شهروندان کرمانی است که به خبرنگار 
مهر گفت: تنها امکان دسترسی ما تماس با سامانه اتفاقات 
برق اســت که می گویند تیم ها در حال رفع مشکل هستند 
و دلیل قطعی هم ســرقت کابل اســت.وی گفــت: هر ماه 
شاهد بروز این مشکل هستیم و عجیب است که مسئولان 
نمی توانند پیشــگیری کنند.این شهروند کرمانی بیان کرد: 
همزمان با تاریک شــدن هوا عده ای از افراد ژولیده در معابر 
مشغول جمع کردن زباله و ضایعات می شوند که اکثراً بومی 
نیستند و بعضاً همین افراد اقدام به سرقت کابل ها می کنند، 
این مســاله را به عینه مشاهده کردم و چون این افراد جمع 

آوری نمی شوند زمینه سرقت هم ایجاد می شود.احمد نظری 
دیگر شهروند کرمانی است که می گوید: چرا مسئولان برای 
جمــع آوری و تعطیلی مراکز ضایعاتی غیر مجاز از ســطح 
شــهر کاری نمی کنند؟وی افزود: از صبح واحد تجاری بنده 
به دلیل قطعی برق تعطیل است و با مشکل مواجه شده ام، 
حداقل انتظار ما این است که کارگاه های ضایعاتی غیر مجاز 
تعطیل شــود.وی بیان کرد: اتفاقات شرکت برق هم پس از 
تماسهای مکرر اعلام کرد به دلیل قطعی های متعدد، وصل 

کردن برق زمان بر است.
وی افزود: از مسئولان انتظار داریم برای حل مشکل سرقت 
کابل ها کار عملی و اساسی انجام دهند.حسن اسفندیاری نیز 
از کاسبان خیابان جهاد کرمان است که می گوید: اگر بنده 
بدون جواز کســب یک واحد تجاری باز کنم ظرف یک روز 

باید جوابگو باشم اما چرا با ضایعاتی های غیر مجاز برخورد 
جدی نمی شود. این کارگاه ها باید از شهر جمع آوری شوند و 
در یک شهرک خارج از شهر مستقر شوند.وی افزود: یک روز 
کابل تلفن ســرقت می شود و یک روز کابل برق را می برند. 
رفع این مشــکل تنها با برخورد جدی و قاطع با ســارقان 
کابل ها و مجازات ســنگین آنها ممکن می شود، در صورت 
مجازات ســنگین دیگر کسی جرأت سرقت نخواهد داشت.
کارمند یک مرکز معاینات فنی خودرو هم به خبرنگار مهر 
گفت: در ماه های انتهایی سال بسیاری از مردم برای دریافت 
خدمات مراجعه می کنند اما از ابتدای صبح برق قطع شده و 
امکان خدمات دهی نداریم.وی می گوید: مرتبه اولی نیست 
که با این مشکل مواجه می شویم، هرچند کارگران شرکت 
برق در تلاش برای حل مشــکل هستند اما هنوز برق وصل 
نشده است.محسن کربلایی، دیگر شهروند کرمانی می گوید: 
چه کســی پاسخگوی سوختن وسایل برقی مردم است.وی 
بیان کرد: قیمت وســایل برقی سر ســام آور است و خراب 

شدن این وسایل به دلیل سرقت کابل قابل قبول نیست، 

گردشگری نوشهر قندیل بست

تخلیه اضطراری برخی خانه های روستایی

جاری شدن سیلاب در شهرستان کوهرنگ

رئیس پردیس دانشکده کشاورزی کرمانشاه:

ناچار به استفاده از »آب های غیرمتعارف« هستیم

مسئولان چاره اندیشی کنند

سرقت کابل و دردسرهای قطعی برق درکرمان


